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Politikum: Incidensek Belgrádban, összetűztek a rendőrök és a tüntetők 

A fővárosban az esti órákban tartották meg a Találkozzunk Szent Vitus napján elnevezésű egyetemista tüntetést, amelyre rengetegen 

érkeztek az ország különböző városaiból. […] Macut miniszterelnök a leghatározottabban elítélte a tegnap esti erőszakot és a 

rendőrség elleni támadásokat. […] A polgárok lezárták a kereszteződéseket Újvidéken, Szabadkán a legfőbb csomóponton 

gyülekeztek. […] A több mint hét hónapja tartó országos tüntetések után mintegy 140.000 állampolgár gyűlt össze Belgrádban 

szombaton. […] Ki gyújtotta és borította fel a konténereket a fővárosban? […] Vučić: Szerbia már győzött, további letartóztatások 

várhatók… Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > teljes cikk 6 > 

Mégsem vásárolnak Legija könyveket a vajdasági könyvtárak számára 

A Milorad Ulemek Legija könyvei lekerültek azon kiadványok listájáról, amelyeket a vajdasági könyvtárak számára vásároltak 

volna meg. A Vajdasági Autonóm Tartomány Kulturális, Közérdekű Tájékoztatási és Vallásközi Kapcsolatokért Felelős Titkársága 

június 25-én határozatot adott ki, amely módosítja az eredeti döntést azokról a kiadványokról, amelyeket a könyvtárak számára 

felvásárolnak… Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > 

Bemutatták Fekete J. József prózakötetét Zomborban 

Zomborban bemutatták Fekete J. József, írói álnevén Mihályi Czobor Angyalok szégyenkönnyei című prózakötetét. A könyv a 

zEtna Kiadó gondozásában jelent meg. […] Fekete J. József, írói álnevén Mihályi Czobor első kötete, az Angyalok rozettája 2014-

ben jelent meg. Most kiadott Angyalok szégyenkönnyei című prózakötete is számos vonatkozásában kötődik Zomborhoz, az egykori 

Czoborszentmihályhoz… Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Videó: Újra megjelenik a Létünk 

A Létünk folyóiratot több év kihagyás után, 2024-ben adta ki újra a Forum Könyvkiadó Intézet. Kedden tartották meg a 2024-es 

lapszámok bemutatóját. […]  A Létünk a vajdasági magyarság meghatározó tudományos folyóirata 1971 óta. Néhány év szünet után 

Hajnal Jenő vállalta magára a lap főszerkesztői pozícióját, és a Forum Kiadóval karöltve újraélesztette a folyóiratot. […] Az 

eseményen Hajnal Jenő főszerkesztővel, és az MTA külső köztestületének tagjaival: Gábrity Molnár Irénnel, Mészáros Zoltánnal 

és Németh Ferenccel; Antalovics Péter a Forum könyvkiadó intézet igazgatója beszélgetett… Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Lezárult a Magyar Színházak 37. Kisvárdai Fesztiválja 

Június 20. és 28. között újra színjátszók vették birtokukba Kisvárdát. Határainkon túli és anyaországi magyar társulatok, valamint 

színházi alkotónak készülő fiatalok részvételével zajlott a Magyar Színházak 37. Kisvárdai Fesztiválja, amely idén is sokrétű 

programmal és színházi kísérletező kedvvel várta a közönséget. […] Az eseményen több vajdasági művész, illetve társulat is díjat 

kapott… Forrás: Hetnap.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Ismertető: A svábok nyomában Zomborban 

Zomborban 2020 óta látogatható a Duna menti svábok történetét és kultúráját bemutató múzeum. Az állandó kiállítás méltó módon 

idézi fel a hajdan igen népes nyugat-bácskai német közösség múltját, hagyományait és mindennapjait. A Duna Menti Svábok 

Múzeuma a Zombori Városi Múzeum szakosztályaként működik… Forrás: Hetnap.rs: teljes cikk > 

Vučić kitüntette az MTTK dékánját 

Szent Vitus napja, azaz Vidovdan alkalmából Aleksandar Vučić köztársasági elnök szombaton kitüntetéseket adott át az arra 

érdemesnek gondolt személyeknek és intézményeknek. Egyebek közt Pintér Krekić Valéria, a szabadkai Magyar Tannyelvű 

Tanítóképző Kar dékánja, az MTA külső köztestületének tagja is elismerésben részesült az oktatási rendszerben elért 

eredményeiért… Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > 

 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 

2025. június 30. 
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https://www.rtv.rs/hu/társadalom/belügyminisztérium-36.000-en-vettek-részt-a-diáktüntetésen_1639331.html
https://www.rtv.rs/hu/társadalom/incidensek-belgrádban-összetűztek-a-rendőrök-és-a-tüntetők_1639356.html
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/35700/A-szerb-kormanyfo-elitelte-a-tegnap-esti-incidenseket.html
https://szmsz.press/2025/06/29/a-polgarok-lezartak-a-keresztezodeseket-ujvideken-szabadkan-a-legfobb-csomoponton-gyulekeznek/
https://szmsz.press/2025/06/29/ki-gyujtotta-es-boritotta-fel-a-kontenereket-a-fovarosban/
https://szmsz.press/2025/06/29/vucic-szerbia-mar-gyozott-tovabbi-letartoztatasok-varhatok/
https://szmsz.press/2025/06/27/megsem-vasarolnak-legija-konyveket-a-vajdasagi-konyvtarak-szamara/
https://www.rtv.rs/hu/kultúra/bemutatták-fekete-j.-józsef-prózakötetét-zomborban_1639339.html
https://www.rtv.rs/hu/kultúra/újra-megjelenik-a-létünk_1638602.html
https://hetnap.rs/cikk/Lezarult-a-Magyar-Szinhazak-37-Kisvardai-Fesztivalja-zene-talalkozasok-es-sokszinuseg-a-fokuszban-53548.html
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/pamer-csilla-kapta-legjobb-noi-alakitas-dijat-magyar-szinhazak-37-kisvardai
https://szmsz.press/2025/06/28/vajdasagi-dijeso-kisvardan/
https://hetnap.rs/cikk/A-svabok-nyomaban-Zomborban-53460.html
https://szmsz.press/2025/06/28/vucic-kituntette-az-mttk-dekanjat/


       

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

Publicisztika: Ukrajna lehetővé teszi a kettős állampolgárságot 

A múlt héten az ukrán parlament elfogadta azt a törvényjavaslatot, amely bizonyos feltételek mellett lehetővé teszi a többes 

állampolgárság meglétét az ukránok számára. A jogszabályt 243 képviselő támogatta. A törvénytervezet egyidejűleg szabályozza a 

többes állampolgárság feltételeit, és egyszerűsíti a külföldiek számára az ukrán állampolgárság megszerzését. […] Kijev ezzel 

erősíteni kívánja a kapcsolatot a külföldön élő több millió ukránnal. Ugyanakkor Ukrajna választ akar adni az orosz–ukrán háború 

okozta nehéz demográfiai helyzetre. […] Egyelőre nagyon sok a kérdőjel a törvénnyel kapcsolatban, de a kilátások jók – nyilatkozta 

lapunk megkeresésére Zubánics László, az Ukrajnai Magyar Demokrata Szövetség elnöke… Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

NMT: A matematika jelentette a legnagyobb kihívást 

Az ukrán felsőoktatási felvételi rendszer kulcseleme, a nemzeti multiteszt fő szakasza lezárult. A 2025-ös év vizsgáin több mint 284 

000 diák vett részt, ami a regisztrált jelentkezők (312 ezer fő) 91%-ának felel meg. […] Az idei érettségi legnagyobb kihívását 

egyértelműen a matematika jelentette: a vizsgázók 11%-a nem érte el az 5 pontos minimális küszöböt sem a 32 lehetséges 

tesztpontból… Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Statisztika: A múzeumlátogatók száma csökkent tavaly, a színház- és koncertlátogatóké nőtt 

Tavaly 2,947 millió néző tekintette meg a hazai színielőadásokat, kb. 280 ezerrel több, mint 2023-ban, derül ki az Országos 

Statisztikai Intézet legfrissebb adataiból. A szimfonikus koncertek látogatottsága ennél sokkal látványosabban emelkedett, 781 ezer 

volt az eladott jegyek száma, szemben az egy évvel korábbi 491 ezerrel. […] A múzeumokba 12,17 millióan váltottak jegyet, míg 

egy évvel korábban 12,94 millióan. […] A könyvtárak 19 millió kötetet kölcsönöztek ki 2024-ben… Forrás: Maszol.ro: teljes cikk 

> 

Újabb diáktüntetés volt Bukarestben az ösztöndíjak megvágása ellen 

A romániai ösztöndíjak tervezett csökkentése ellen tiltakozva rendezett tüntetést csütörtökön Bukarestben, Kolozsváron, 

Temesváron és több más egyetemi központban a hallgatói szervezetek országos szövetsége. […] Az egyetemisták amiatt tiltakoznak, 

hogy az új kormány programja ‒ a GDP 9 százalékát meghaladó költségvetési hiány megfékezését célzó intézkedések között ‒ az 

ösztöndíjalapot is csökkentené. […]  Daniel David oktatási miniszter szerint a sokféle ösztöndíjtípus közül kettőt hagynak meg: egy 

szociális- és egy érdemalapú ösztöndíjat, ez utóbbit viszont az osztály tanulóinak legfeljebb 15 százaléka kaphatja meg, ha 

tanulmányi átlaguk meghaladja a 9-est. […] Kassay Ákos külügyi referens éppen egy brüsszeli nemzetközi diákfórumról jelentkezett 

be pénteken a Kolozsvári Rádió Tetőterasz című műsorában… Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Újabb lehetőség a Sapientia EMTE diákjainak 

Június 19-én, csütörtökön együttműködési szerződést írtak alá a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Marosvásárhelyi 

Karán, amelynek köszönhetően újabb szakmai gyakorlati lehetőséghez jutnak az egyetem diákjai. […] Az együttműködés 

értelmében az Appia Drone Kft. szakmai gyakorlati lehetőséget biztosít az egyetem számítástechnika, automatika és alkalmazott 

informatika, információs hálózatok és rendszerek, gépészmérnöki és mechatronika szakos diákjainak. […] Az Appia Drone Kft. 

már idén nyáron fogad diákokat szakmai gyakorlatra. Emellett a szerződés közös kutatási és fejlesztési projektek megvalósítását is 

lehetővé teszi… Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Podcast: Megnyílt a 14. Kolozsvári Ünnepi Könyvhét 

Idén 14. alkalommal tér vissza méltó otthonába, a Bánffy-palota impozáns falai közé a Kolozsvári Ünnepi Könyvhét, ahol négy 

napon át a könyvek töltik meg élettel az udvart és a termeket. Június 26-29. között a legkülönfélébb színű, kötésű és tartalmú 

kiadványok hívogatják az olvasókat. […] A Kolozsvári Ünnepi Könyvhét megnyitójáról Birtalan Albert, a Kolozsvári Rádió 

munkatárásának összeállítását hallgathatják meg. […]  Mi is valójában az Éngép? Tükör mögötti szerkezet, belső mozgatórugó, 

amelyben az ember nem csupán gondolkodik önmagáról, hanem üzemelteti is önmagát – mintha láthatatlan fogaskerekek 

kattannának össze minden gondolat mögött. De Závada Péter Éngépe nem ennyire sematikus. A szerzővel a 14. Kolozsvári Ünnepi 

Könyvhét második napján Péter Blanka beszélgetett. […] Könyvszakmai kérdéseket is latolgattunk, de főként olvasási és vásárlási 

szokásokról, kedvencekről érdeklődtünk a 14. Kolozsvári Ünnepi Könyvhét utolsó napján… Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > 

https://kiszo.net/2025/06/29/uj-torveny-ukrajna-lehetove-teszi-a-kettos-allampolgarsagot-│kiszo-hatter/
https://karpataljalap.net/2025/06/25/rada-elfogadta-tobbes-allampolgarsag-intezmenyenek-ukrajnai-bevezeteserol-szolo-torvenyt
https://karpataljalap.net/2025/06/25/rada-elfogadta-tobbes-allampolgarsag-intezmenyenek-ukrajnai-bevezeteserol-szolo-torvenyt
https://kiszo.net/2025/06/27/nmt-a-matematika-jelentette-a-legnagyobb-kihivast/
https://maszol.ro/kultura/A-muzeumlatogatok-szama-csokkent-tavaly-a-szinhaz-es-koncertlatogatok-szama-nott
https://maszol.ro/kultura/A-muzeumlatogatok-szama-csokkent-tavaly-a-szinhaz-es-koncertlatogatok-szama-nott
https://maszol.ro/belfold/Tuntetesek-az-osztondijak-tervezett-csokkentese-ellen-Buta-es-szegeny-szavazokra-vagytok
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/06/30/az-allam-onmagaba-fektet-ha-az-oktatasra-szan-penzt/
https://www.e-nepujsag.ro/articles/ujabb-lehetoseg-a-sapientia-emte-diakjainak
https://szabadsag.ro/article/uj-tortenetek-banffy-palota-regi-falai-kozott
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/06/26/megnyilt-a-14-kolozsvari-unnepi-konyvhet/
https://szabadsag.ro/article/az-emberi-mukodes-versbe-kodolt-valtozata
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/06/30/amig-konyv-es-olvaso-lesz-addig-baj-nem-lehet/


       

Szécsi Noémi nőtörténeti rekonstrukciója 

Szécsi Noémi Jókai és a nők című könyve finom, mégis radikális gesztussal írja újra a nagy regényíró portréját: a háttérben eddig 

csak sejthető női jelenlét ezúttal hangsúlyt és mélységet kap. Ez a könyv úgy mutatja meg Jókait, hogy nemcsak a körülötte élő 

asszonyokat hozza előtérbe, hanem egy egész korszak női tapasztalatait is új megvilágításba helyezi. A szerző nemcsak az 

emlékiratok mögé néz, hanem azt is megmutatja, milyen mélyen ágyazódik bele a női háttérmunka és érzelmi jelenlét a magyar 

irodalom egyik legtermékenyebb életművébe. […] Bár Jókai élete már alaposan feltárt terület, Szécsi mégis fontos árnyalatokat 

talált: például kiderítette, hogy a Noémi alakját ihlető Lukanics Ottília története jóval összetettebb, mint ahogy azt Mikszáth Kálmán 

később leírta. A szétszórt, apró forrásokból egy árnyaltabb kép rajzolódik ki… Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

A Fekete-Körös-menti magyar közösségeket bemutató tanulmány gyors mezőgazdasági váltást sürget 

A Fekete-Körös-menti (Bihar megyei) magyar közösségek mezőgazdaságának általános helyzete, Tenke község magyar gazdáinak 

felmérése címmel készített részletes tanulmányt a partiumi kistérségről Laskovits István falugazdász, agrármérnök. A szakember a 

szociográfiai igényességgel bemutatott tájegység gazdáinak boldogulását, illetve útkeresését veszi számba. A Laskovits Istvánnal 

készült beszélgetésünkből kiderül, hogy e kistérség gazdagondjai nagyjából megegyeznek más erdélyi régiók nehézségeivel. […] 

Aki kizárólag a földből akar megélni, annak legalább 10–15 hektáros, jól gépesített, piaci kapcsolatokkal bíró gazdaságra van 

szüksége. A legtöbb magyar gazda ennél jóval kisebb területen, elavult gépekkel dolgozik, ráadásul a nyers termények 

értékesítéséből szerény jövedelmet szerez. […] A gond a hűtőház, a csomagolás, az engedélyeztetés és a marketing hiányában van. 

Ha ezekre közös megoldást tudnánk adni. […] A kabinet a jelenlegi 1 hektárról 2-re növelné azt a minimális földterületet, amelyre 

a gazdák egységes mezőgazdasági támogatásokat igényelhetnének… Forrás: Erdelyinaplo.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Könyvek párbaja Bolyai Jánosért 

Írók párbeszéde: Közös hagyaték – magyar és román nyelvű Bolyai-műalkotások témakörben zajlott kerekasztal-megbeszélés a 

kolozsvári Bölcsészkaron. A beszélgetés a Többnyelvű régiók poétikái és műfordításai címmel a vendégtanári program keretében 

megrendezett korábbi tanácskozáshoz kapcsolódott. A Babeş-Bolyai Tudományegyetem magyar névadójáról két irodalmi alkotás 

is született, egyik román nyelven, a másik magyar nyelven. A két Bolyai-mű szerzőit, Caius Dobrescut és Láng Zsoltot Demény 

Péter kérdezte… Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Markó Attila könyvbemutatója Sepsiszentgyörgyön 

Baráti összejövetel, beszélgetés hangulatát idézte péntek délután a Székely Mikó Kollégium múzeumtermében Markó Attila nyolc 

és fél éves száműzetésének kálváriáját, a súlyos igazságtalanságtól az igazságig vezető útját, ha nem is a teljesség igényével, de 

mindenképp mellbevágó részlegességgel az olvasó elé táró 101 hónap című könyvének bemutatója. Az egykori kisebbségi 

államtitkár, a központi visszaszolgáltatási bizottság tagja, majd parlamenti képviselő története ugyanis nem más, mint az egyéni és 

közösségi tanulság, a leírt korszak éles tükre, és nem utolsósorban a remény, az újrakezdés krónikája. . […] A nyolc és fél év okozta 

paranoia ugyanakkor nem múlt el, még mindig ott bujkál az érzés, hogy nem csinálsz semmit, mégis elvisznek, az állam bármit 

megtehet… Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

A kortárs irodalom modern istenképe 

Hányféle istenkép lakik az alkotókban, és hogyan szólnak a kortárs szerzők Istenről? Az én Istenem – a kortárs irodalom modern 

istenképe című pódiumműsorában erre keresi a választ Zorkóczy Zenóbia előadóművész. […] Az előadóművész az elmúlt 

időszakban a csíkszeredai, marosvásárhelyi, székelyudvarhelyi, kézdivásárhelyi és sepsiszentgyörgyi unitárius közösségekhez 

látogatott el… Forrás: Liget.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Teret adni az erdélyi szerzőknek 

A SepsiBook visszatérő vendége, a marosvásárhelyi Mentor Könyvek Kiadó vezetője, ifjabb Király István célként tűzte ki: meglelni 

és teret biztosítani azoknak a pályájuk elején álló erdélyi szerzőknek, akikben benne van a lehetőség a kiteljesülésre. […] Nem 

sokban változott tíz év alatt a világ a könyvpiacot tekintve. Tíz évvel ezelőtt is léteztek a piacot meghatározó kereskedők, ugyanúgy, 

ahogy ma is vannak. Kis kiadóként úgy élünk meg, hogy mint minden hasonló méretű kiadónak, megvan a magunk vásárlóköre, és 

arra összpontosítunk… Forrás: 3szek.ro: teljes cikk >  

Beszélgetés: Bács Miklós, színművész 

1964. szeptember 27-én zenész család gyermekeként születtem Bukarestben. Ott nőttem fel, a középiskolai tanulmányaimat pedig 

a közismerten Magyar Líceumnak nevezett, egyetlen magyar nyelvű tanintézetben végeztem az óvodától tizenkettedik osztályig. 

[…] Mintha Erdélyben nem is tudnák, hogy a román fővárosban számottevő magyar kisebbség is él. Ekkor döbbentem rá, hogy 

https://transtelex.ro/kultura/2025/06/29/szecsi-noemi-juhasz-anna-kolozsvari-unnepi-konyvhet-jokai-mor
https://erdelyinaplo.ro/eletmod/kozos-gazdagondok-erdelyben-n-a-fekete-koros-menti-magyar-kozossegeket-bemutato-tanulmany-gyors-mezogazdasagi-valtast-surget
https://szekelyhon.ro/aktualis/tobb-foldet-kovetelnenek-meg-a-tamogatast-igenylo-gazdaktol
https://www.kolozsvariradio.ro/2025/06/27/konyvek-parbaja-bolyai-janosert/
https://www.3szek.ro/load/cikk/174537/101-honap-szamuzetes-az-igazsagert-marko-attila-konyvbemutatoja-sepsiszentgyorgyon
https://liget.ro/studio/a-kortars-irodalom-modern-istenkepe
https://www.3szek.ro/load/cikk/174508/teret-adni-az-erdelyi-szerzoknek


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

 

fájdalmasan keveset tudnak arról, hogy Bukarestben több ezer magyar köztisztviselő, irodalmár, művész, szerkesztő, 

médiaszakember és politikus él… Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Egyedüli magyarként írt 10-est a román érettségin Ujfalvi-Veres Dorothea 

A pókai származású, a marosvásárhelyi Bolyai Farkas Elméleti Líceum magyar tagozatának végzős tanulója lett a megye első az 

idei érettségi vizsgán, de ugyanebből a tanintézményből került ki az a diáklány is, aki az országban egyedüli magyarként 10-es 

osztályzatot kapott román nyelv és irodalomból. […] A Maszolnak nyilatkozva Dorothea elmondta, nem számított ilyen eredményre, 

sőt, a vizsgateremből kilépve úgy érezte, hogy mehetett volna jobban is. Felidézte, kapcsolata a román nyelvvel egészen kiskorában 

kezdődött, amikor az utcabéli, román anyanyelvű gyerekekkel játszani kezdett. Családjában mindig is értéknek számított az idegen 

nyelvek ismerete – meséli. […]  Szaló Anna 2007 román tanárnő szerint az idei vizsga jó eredményeihez nagyban hozzájárult az új 

tanterv. „Aktuális szövegeket dolgozhattunk fel, és az irodalmat is más szempontból közelítettük meg… Forrás: Maszol.ro: teljes 

cikk > 

Roma tánccsoport részvétele körül alakult ki vita az Ezer Székely Leány Napja előtt 

Egy csíkszeredai roma gyermekekből álló tánccsoport körüli döntés kapcsán napok óta vita zajlik az Ezer Székely Leány Napja 

szervezői és civil szereplők között. A közösségi médiában először arról terjedt a hír, hogy a gyerekeket kizárták a rendezvény 

programjából, civil szervezetek és jogvédők tiltakoztak a kirekesztőnek minősülő lépés ellen. A főszervező legfrissebb írásos 

válasza: a csoport mégis színpadra léphet. […] A Pluralizmus Erdélyben kezdeményező csoport is, amely közleményt adott ki: „A 

székelyföldi cigányság a helyi társadalom szerves része. […] A rendezvény nem csupán kulturális esemény, hanem közösségi üzenet 

is. Ha ebből bárkit kizárnak, az túlmutat egyetlen fellépésen: a társadalmi kohézió és az egyenlő hozzáférés kérdését is érinti… 

Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

 

Pellegrininél tanácskoznak a nemzetiségi közösségek képviselői 

Ahogy azt Forró Krisztián, Peter Pellegrini köztársasági elnök nemzetiségi közösségi tanácsadója május végi beiktatásakor 

előrebocsátotta, kezdeményezni fogja egy nemzetiségi közösségi kerekasztal létrehozását, hogy a köztársasági elnök, illetve az 

elnöki apparátus minél közvetlenebb módon kaphasson információt az egyes közösségeket érintő legfontosabb témákról. […] A 

szlovákiai magyarságot Kiss Beáta, a kormány Kisebbségi Tanácsának tagja, a Selye János Egyetem adjunktusa képviselte… Forrás: 

Ma7.sk: teljes cikk > 

Az oktatási miniszter iskola összevonásokat tervez 

A túl drágán működő, kis létszámú alap- és középiskolák, amelyek nem érik el az 50 tanulós minimum kapacitást, a közeljövőben 

kénytelenek lesznek változtatni. Ez a gyakorlatban azt is jelentheti, hogy a kis falusi vagy városi iskolák tanulóit fokozatosan 

nagyobb intézményekbe helyezik át. A tervek több mint 600 alapiskolát érintenek országszerte – jelentette be Tomáš Drucker 

oktatási miniszter. […] Elmondása szerint a kis iskolákra évente körülbelül 100 millió eurót fordítanak, mégis ezeknek az iskoláknak 

a tanulói gyengébb eredményeket érnek el… Forrás: Korkep.sk: teljes cikk > 

Nemzetközi BIP program a Közép-európai Tanulmányok Karán 

A Nyitrai Konstantin Filozófus Egyetem Közép-európai Tanulmányok Kara és annak Pedagógusképző Intézete 2025. június 9–13. 

között az egyetem történetében először Erasmus+ Vegyes Intenzív Programot szervezett, amely az algoritmikus gondolkodás 

fejlesztésének innovatív lehetőségeit állította a középpontba. […] A BIP keretében három partnerintézmény – az Eötvös Lóránd 

Tudományegyetem (Budapest), az Apor Vilmos Katolikus Főiskola (Vác) és a Partiumi Keresztény Egyetem (Nagyvárad) – húsz 

hallgatója vett részt interaktív műhelymunkákon. […] A második napon a Nyitrai Konstantin Filozófus Egyetem Nemzetközi 

Osztálya bemutatta az egyetemünket, majd három workshop várta a hallgatókat… Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Nehéz évek elé néznek a gútai iskolák a csökkenő születési számok miatt 

A demográfiai problémák azokat a dél-szlovákiai településeket sem kerülik el, ahol jelenleg még van versenyhelyzet az alapiskolák 

között. Ilyen város Gúta is. […] Az éppen záruló aktuális tanévben összesen 679 gyerek látogatta a három gútai magyar tannyelvű 

alapiskolát. Szeptemberben még nagyjából stagnáló számú elsőssel kezdik majd a tanévet, ugyanakkor a helyi intézményeknek 

azzal is számolniuk kell, hogy csökken a születések száma a városban. […] Az utóbbi tíz évben egyszer sem született száz gyerek 

a városban. A három magyar tannyelvű oktatási intézmény mellett a gútai szlovák tannyelvű Ján Amos Komenský Alapiskolát is 

látogatják magyar nemzetiségű diákok. Az iskolának 282 diákja volt a 2024/2025-ös tanévben. Közülük 228 szlovák, 47 magyar… 

Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

https://szabadsag.ro/article/hiaba-probaljuk-folulirni-az-elet-nagy-forgatokonyvet
https://maszol.ro/belfold/Az-idegen-nyelvek-ismerete-ertek-Egyeduli-magyarkent-irt-10-est-a-roman-erettsegin-Ujfalvi-Veres-Dorothea
https://maszol.ro/belfold/Az-idegen-nyelvek-ismerete-ertek-Egyeduli-magyarkent-irt-10-est-a-roman-erettsegin-Ujfalvi-Veres-Dorothea
https://transtelex.ro/kozelet/2025/06/27/roma-gyerekek-tanccsoport-ezer-szekely-leany-napja-vita
https://ma7.sk/aktualis/pellegrininel-tanacskoznak-a-nemzetisegi-kozossegek-kepviseloi
https://www.korkep.sk/cikkek/belfold/2025/06/24/uj-szabalyok-johetnek-az-iskolak-finanszirozasaban/
https://ujszo.com/oktatas/oktatasi-robotika-es-3d-technologia-a-gyakorlatban-nemzetkozi-bip-program-a-kozep-europai
https://napunk.dennikn.sk/hu/4715977/nehez-evek-ele-neznek-a-gutai-iskolak-a-csokkeno-szuletesi-szamok-miatt/
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AUSZTRIA 

 

Videó: Bezárt a nagysallói magyar iskola 

Hetvenöt év után elnémult az iskola csengője- bezárt a lévai járásbeli nagysallói magyar tannyelvű alapiskola.  A döntés hátterében 

a folyamatosan csökkenő tanulólétszám áll, amely az utóbbi években tarthatatlanná tette az iskola működését. […] Régi iskoláim 

már csak az emlékezetemben élnek… Az épületek ugyan még megvannak, de jó néhány éve már üresen állnak. […] Nyalogathatjuk 

a sebeinket akármeddig, az már nem segít rajtunk. Sokkal sürgetőbb feladat, hogy kitaláljuk a hogyan továbbot. Hogyan mentsük 

meg, alakítsuk át iskolahálózatunkat úgy, hogy az a lehető legkevesebb veszteséggel járjon… Forrás: Ma7.sk: teljes cikk >  teljes 

cikk 2 > 

Az Együttélés 35 évvel ezelőtt alakult 

Az Együttélés mozgalom 1990-es alapja jelentős mérföldkő volt. A szlovákiai magyar kisebbség érdekérvényesítését célozta, 

ideológiailag semleges politikai struktúrát hozott létre. […] Tekintsünk vissza a három és fél évtizeddel ezelőtt, 1990 februárjában 

meghirdetett Együttélés Politikai Mozgalom megalakulására. Az akkor még formálódó közép-európai demokratikus térben a 

szlovákiai magyar közösségnek ez lett a legjelentősebb érdekképviselete… Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

Évet zártak a bécsi magyar diákok 

Évzáró ünnepséggel kötötték össze a bizonyítványosztást a bécsi AMAPED-ben, melyre az összes külsős helyszínről is meghívták 

a diákokat, pedagógusokat és szülőket. A jó jegyek mellé egy jutalomelőadást is kaptak a diákok, a Kuttyomfitty Társulat „Kukorica 

Jancsi, a vitéz" című produkcióját. [...] Az év végéhez ért a Bécs 18. kerületében működő Bunte Schule is, ahol már évek óta magyar 

tannyelvű osztályok is működnek. Az ORF magyar szerkesztősége telefonon érte utol Nick Ildikó pedagógust, aki örömmel számolt 

be az elmúlt tanév eredményeiről. A magyar osztályokat jelenleg körülbelül 80–100 diák látogatja. [...] A Bécsi Magyar Iskola idén 

új megközelítést alkalmazott az évzáró megszervezésében… Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

teljes cikk 4 >  

Kulturális események Bécsben 

Mozgalmas volt a június Bécsben a Collegium Hungaricumban. Tartottak városnéző sétát, filmvetítést, sőt egy közönségtalálkozót 

is az ORF-en is látható Hunyadi sorozat főszereplőjével Kádár L. Gellérttel – tájékoztat Méhes Márton igazgató. [...] Június 23-án 

osztrák-magyar tanári konferenciára kerül sor a bécsi oktatási igazgatósággal együttműködésben. Ez a rendezvény egy EU-

INTEREG projekt része, és platformot kínál az oktatási megközelítések és tapasztalatok cseréjére… Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > 

 

Elmérgesedett helyzet a muraszombati könyvtárban 

A Muraszombati Területi és Tanulmányi Könyvtárban hónapok óta tarthatatlan a helyzet a vezetőség és a dolgozók szakszervezete 

között. Miután utóbbi tagjai februárban nyílt levélben hívták fel a figyelmet az intézményben uralkodó állapotokra, a könyvtár 

vezetősége rágalmazás vádjával pert indított a szakszervezeti vezető, Suzana Lukovnjak ellen… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

Podcast: Hodos község látnivalói 

A Muravidéki Magyar Rádió első „Muravidék közelebbről” című adásában Muravidék legészakkeletibb részére, Hodosra 

látogatunk. A község kb. 360 lakosával Szlovénia legkisebb önkormányzatai közé tartozik, amely ennek ellenére az önállósulása 

óta komoly fejlődési utat járt be gazdasági és infrastrukturális szempontból is… Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

 

Politikum: Kárpát-medencei magyar vezetők egyeztetésének volt házigazdája a HMDK 

A magyar képviselet az elmúlt egy évben nem gyengült, hanem erősödött a Kárpát-medencében – értékelt Nacsa Lőrinc 

nemzetpolitikai államtitkár a rijekai Kárpát-medencei nemzetpolitikai konferencia zárásakor. A tanácskozásra 2022 óta a 

Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége kezdeményezése nyomán kerül sor. […] Az idei egyeztetés központi témája a 

2026-os magyarországi választásokra való felkészülés volt. […] A fiumei nemzetpolitikai fórumon adott interjút lapunknak Nacsa 

Lőrinc államtitkár, akit a határon túli magyar közösségek helyzetéről, az eredményekről és a jövő feladatairól kérdeztünk… Forrás: 

Kepesujsag.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > 

 

https://www.youtube.com/watch?v=D8uYKR8HEMA&t=188s
https://ma7.sk/tollhegyen/iskolasirato-helyett
https://ma7.sk/tollhegyen/iskolasirato-helyett
https://felvidek.ma/2025/06/30/az-egyutteles-35-evvel-ezelott-alakult/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3309930/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3310125/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3310496/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3311537/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3310405/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3310405/
https://mmr.rtvslo.si/cikk/hirek/terepjaro/elmergesedett-helyzet-a-muraszombati-koenyvtarban/750284
https://mmr.rtvslo.si/podcastok/muravidk-kzelebbrl/173251997/175141520
https://kepesujsag.com/karpat-medencei-magyar-vezetok-es-nacsa-lorinc-allamtitkar-egyeztetesenek-volt-hazigazdaja-a-hmdk/
https://kepesujsag.com/interju-nacsa-lorinc-nemzetpolitikaert-felelos-allamtitkarral/
https://kepesujsag.com/nemzetpolitikai-konferenciat-tartottak-fiumeben/
https://kepesujsag.com/beszelgetes-nacsa-lorinccel-magyarorszag-nemzetpolitikaert-felelos-allamtitkaraval/


       

Videó: Hét iskola részvételével idén is sor került a Merki Ferenc Anyanyelvápoló Szemlére 

A Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma 2002 óta rendszeresen megszervezi a Merki Ferenc anyanyelvápoló szemlét, melyre 

idén is sor került és hét iskola anyanyelvápolói vettek részt rajta. A szemle célja, hogy az anyanyelvápolásban részesülő kisdiákok 

találkozzanak, ismerkedjenek és barátkozzanak egymással… Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Régi magyar sírhelyeket mentettek meg Rétfaluban 

Tizenhárom magyar sírhelyet vásárolt és újított fel a HMDK az eszék-rétfalusi temetőben, miután azok eladására sor került volna. 

Az akció célja a magyar emlékek megőrzése a jövő generációi számára. […]A sírok felvásárlásának ötlete Magdó János eszéki 

magyar főkonzultól származik, a megvalósítást a HMDK vállalta, a szükséges támogatást pedig a magyarországi Nemzetpolitikai 

Államtitkárság biztosította. A sírhelyek nemcsak megmaradtak, hanem méltó módon fel is lettek újítva – magyar nyelvű 

feliratokkal… Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

 

         

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://kepesujsag.com/het-iskola-reszvetelevel-iden-is-sor-kerult-a-merki-ferenc-anyanyelvapolo-szemlere/
https://kepesujsag.com/regi-magyar-sirhelyeket-mentettek-meg-retfaluban/

